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معاون اول رییس جمهور در دیدار با رییس کل بانک مرکزی جمهوری عراق

تعاملات بانک های مرکزی ایران و جمهوری عراق 
توسعه و تعمیق یابد

معاون اول رییس جمهور بر گس�ترش و تعمیق بیش از گذش�ته روابط بین جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری عراق بویژه در بخش های مالی و بانکی تاکید و تصریح کرد: 

تهران از گسترش همه جانبه روابط با بغداد استقبال می کند.
ب��ه گزارش ایس��نا، محمد مخبر در دیدار با مصطفی غالیب مخی��ف رییس کل بانک مرکزی 
جمهوری عراق با تاکید بر اینکه تعامل با همس��ایگان از اولویت های سیاست خارجی جمهوری 
اس��لامی ایران اس��ت، افزود: در بین همسایگان جمهوری اسلامی ایران، دولت و ملت جمهوری 
عراق بدلیل پیوندهای عمیق مذهبی، فرهنگی و تاریخی جایگاه ویژه ای برای جمهوری اسلامی 
ای��ران دارد و وج��ود عتبات مقدس در دو کش��ور همواره در گس��ترش و نزدیکی دو ملت نقش 

اساسی داشته است.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اش��اره به عزم جدی دو کشور در تحکیم روزافزون روابط 
در همه زمینه ها بویژه بانکی، اقتصادی و صنعتی، بر تس��ریع اجرایی ش��دن تفاهمات میان دو 
کشور تاکید کرد و گفت: باید زمینه های همکاری و فعالیت عمیق تر بخش خصوصی و شرکت 
های ایرانی و عراقی هموار شود که در این راستا ضروری است بانک های مرکزی دو کشور نقش 

پررنگ تری در تسهیل امور مالی ایفا کنند.
وی خاطرنشان کرد: باید تعاملات بین بانک های مرکزی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 

عراق توسعه و تعمیق یابد.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: ثبات، امنیت و جایگاه بین المللی عراق برای جمهوری 
اس��لامی ایران اهمیت اساس��ی دارد و معتقدیم که حل مس��ایل منطقه ای جز با نقش آفرینی 
کشورهای منطقه امکان پذیر نیست و  دخالت های کشورهای خارج از این منطقه و در راس آن 
ها آمریکا تنها مایه عقب ماندگی دولت ها و ملت ها بوده است و باید کشورهای منطقه باتوجه به 
ظرفیت های خدادادی موجود در آنها و با تکیه بر توان داخلی و همکاری با همسایگان مشکلات 

و مسائل ملت های خود را حل کنند.

فعال سیاسی اصلاح طلب:

 اصلاح طلبان از رفتارهای پوپولیستی دوری کنند
یک فعال سیاس�ی اصلاح طلب گفت: جبهه اصلاحات به گفت وگوهای درون جبهه ای 
نیاز دارد و باید به مانیفستی برای یافتن راه حل ها جهت حل مشکلات کشور بپردازد.

ب��ه گزارش ایس��نا، حجت الاس��لام احمد مازن��ی طی س��خنانی در بیس��تمین کنگره حزب 
مردم س��الاری، گفت: مهم ترین مس��ئله در بحث اعتماد و پرهیز از فرافکنی اس��ت. بر اس��اس 
آموزه های دین��ی، اخلاقی و وظیفه ایثارگرانه مدعیان اصلاحات، اقتضا دارد که بیش از دیگران 

در حوزه مربوطه، خود را مورد سوال قرار دهیم.
نماینده سابق مجلس افزود: نهادهای واسط، دولت و مردم، اضلاع مثلث اعتماد هستند که با 
شعارهای پوپولیستی و کشاندن مردم به دنبال خود، چه از سوی افرادی که خود را اصلاح طلب 

می دانند و چه جناح مقابل، نمی توان مردم را نمایندگی کرد.
وی اظهار کرد: احزاب و سازمان های مردم نهاد به عنوان نهادهای واسط بین مردم و حاکمیت 
باید برای آحاد جامعه تولید فکر کنند که مردم و حاکمیت چگونه با یکدیگر سخن بگویند. در 
ای��ن میان هرکس صدای بلندتری دارد خود را مدع��ی اصلاحات می داند و جامعه را در فضایی 

سر در گم قرار می دهد.
مازن��ی در پایان تاکید کرد: جبهه اصلاحات به گفت وگوهای درون جبهه ای نیاز دارد و باید به 
مانیفس��تی برای یافتن راه حل ها جهت حل مشکلات کشور بپردازد؛ آنچه به جامعه جهت داده 
اس��ت و مردم را در مس��یر درست قرار می دهد، تصمیمات درس��ت نهادهای حاکمیتی و دوری 

اصلاح طلبان از رفتارهای پوپولیستی است.

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی چابهار و 
رئیس هیئت مدیره انجمن کارخانه های فرآوری 
و بس�ته بندی برنج مناطق آزاد با بیان اینکه با 
اج�رای قانون جدید مالی�ات بر ارزش افزوده و 
تفس�یر اش�تباه از این قان�ون، تولیدکنندگان 
مناط�ق آزاد ت�ا ۷ برابر واردکنن�دگان مالیات 
می دهند، گفت که این ش�رایط قدرت رقابت را 

از تولیدکنندگان گرفته است.
یحیی میربلوچ، در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: 
ب��ا اجرای قان��ون مالیات ب��ر ارزش اف��زوده، صنایع 
مس��تقر در مناطق آزاد که بخشی از مواد اولیه آنها 
وارداتی اس��ت و بخش��ی از س��رزمین اصلی منتقل 
می ش��ود، دچار مش��کلات بس��یار ش��دند. تاکنون 
م��واد اولیه وارداتی در ب��دو ورود از گمرک ترخیص 
 و مالی��ات ب��ر ارزش اف��زوده نیز همان ج��ا دریافت 

می شد.
ام��ا ب��ه گفته وی با اج��رای قانون جدی��د، بعد از 
اینکه این مواد اولی��ه در محدوده مناطق آزاد تولید 
می ش��ود، گمرک مجددا از تولیدکنندگان مالیات بر 
ارزش افزوده می گیرد. برای مثال برنج فرآوری نشده 
از گم��رک ترخیص و همانج��ا به ازای هر کیلو ۳۶۷ 
توم��ان مالیات دریافت می ش��ود، اما بعد از تولید در 
کارخانه ه��ای منطقه آزاد، گمرک می گوید این کالا، 
کالای داخلی است که هر کیلو از آن ۲۸۵۰۰ تومان 
قیم��ت دارد و بنابراین تولیدکنن��دگان برای خارج 
ک��ردن محصول نهایی خ��ود از مناطق آزاد و انتقال 
آن ب��ه انبارها در س��رزمین اصلی بای��د ۹ درصد از 
۲۸ ه��زار و ۵۰۰ تومان را منهای ۳۶۷ تومان دوباره 
پرداخ��ت کنند. در اینجا ۹ درص��د ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان معادل ۲۷۰۰ تومان اس��ت که با کس��ر ۳۶۷ 

توم��ان، این مبلغ به حدود ۲۴۰۰ تومان می رس��د. 
یعنی واحد تولید برنج مس��تقر در منطقه آزاد برای 
خ��ارج ک��ردن هرکیلوبرنج خود از ای��ن منطقه باید 

۲۴۰۰ تومان مالیات پرداخت کند.
رئیس کمیس��یون صنایع ات��اق بازرگانی چابهار با 
بیان اینکه وارد کننده کالای نهایی که ارز بیشتری از 
کشور خارج می کند، فقط همان ۳۶۷ تومان مالیات 
به ازای هر کیلو برنج را پرداخت و بعد کالای خود را 
در بازار می فروش��د، تصریح کرد: اما تولیدکنندگان 
در نهای��ت به ازای هر کیلو برن��ج باید ۲۴۰۰ تومان 
مع��ادل هفت برابر مالیاتی ک��ه وارد کننده می دهد، 
پرداخت کنند. در این شرایط قیمت تمام شده تولید 

کننده بیش��تر از وارد کننده می ش��ود و دیگر توان 
رقابت برای تولید کنندگان وجود ندارد. این مش��کل 

در کالاهای دیگر از جمله چای هم وجود دارد.
وی با اشاره به فعالیت یک واحد تولید محصولات 
فل��زی نیز گف��ت: این واحد م��واد اولیه خ��ود را از 
ب��ورس کالا می خرد و همان ج��ا مالیات ۹ درصدی 
پرداخ��ت می کند، اما زمان خروج کالا از منطقه آزاد 
دوباره گمرک ۹ درصد دیگر مالیات بر ارزش افزوده 
می خواه��د.؛ در حالی که  اگ��ر این کارخانه خارج از 
منطق��ه آزاد ب��ود، فقط باید هم��ان ۹ درصد اول را 

پرداخت می کرد.
تولیدکننده توان رقابت ندارد

میربلوچ با بیان اینکه این قانون معضلی برای همه 
تولید کنندگان منطقه آزاد شده، تصریح کرد: در این 
ش��رایط تولیدکنندگان توان رقابت با وارد کنندگان 
را ندارند؛ چراکه از طرفی تولیدکنندگان منطقه آزاد 
دو ب��ار مالیات ب��ر ارزش اف��زوده پرداخت می کنند. 
ب��ه عبارت دقیق تر نرخ اعلام ش��ده برای محاس��به 
مالی��ات کالاهایی که در منطقه آزاد تولید می ش��ود 
کالای داخلی است و بر اساس نرخ ارز نیما محاسبه 
می ش��ود اما برای وارد کننده با نرخ دولتی محاسبه 

شده است.
رئیس هیئت مدیره انجمن کارخانه های فرآوری و 
بس��ته بندی برنج مناطق آزاد با بیان اینکه دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد طی نامه ای به گمرک اعلام 
کرده که تفس��یر اشتباهی از قانون شده است، اظهار 
کرد: در مجموع این وضعیت باعث شده شرکت های 
منطقه آزاد نتوانند کالای خود را وارد یا خارج کنند. 
راه حل این ش��رایط هم این اس��ت که در بدو ورود 
مالیات بر مبنای واردات دریافت ش��ود اما اینکه بعد 
از تولید دوباره از تولیدکنندگان مالیات گرفته ش��ود 

انصاف نیست.
وی با بیان اینکه اقدامات یاد ش��ده خلاف ش��عار 
س��ال و تاکی��دات مق��ام معظم رهبری اس��ت، ابراز 
امیدواری کرد که مس��ئولان طبق همان فرمایشات 

ایشان موانع تولید را بردارند.
گفتنی است پیش تر هم تولیدکنندگان منطقه آزاد 
قش��م در طوماری اعلام کرده  بودند که اجرای قانون 
مالیات بر ارزش افزوده، بدون تامین زیرس��اخت های 
لازم در مناطق آزاد، باعث مختل شدن جریان ارسال 
کالا در عمده مناطق شده و در صورت ادامه این روند 

احتمال دارد تولید در مناطق آزاد متوقف شود.

معاون س�ابق گمرک ایران با انتقاد از عدم 
هماهنگ�ی بی�ن   س�امانه های دس�تگاه های 
ذیربط در حوزه تجارت، باز ماندن بیش از دو 
میلیارد دلار اظهارنامه وارداتی را نتیجه این 
رویه دانست و اعلام کرد که در یک مورد ۹۰۰ 
میلیون دلار کالا بدون ثبت س�فارش از یکی 

از گمرک ها ترخیص شده است.
به گزارش ایس��نا، هماهنگی بین دس��تگاه های 
ذیرب��ط در بخش تج��ارت و به ویژه س��امانه های 
مربوط��ه، بارها محل چالش بین س��ازمان ها بوده 
اس��ت و گرچه در مواردی مسئولان به وجود نقص 
در این س��امانه ها و تبعات ناشی از آن در تجارت 
خارجی اذعان داش��ته اند اما هیچ گاه این موضوع 

به طور مشخص حل و فصل نشده است.
در همین رابطه اخیرا در گفت وگوی ویژه خبری 
صدا و س��یما با حضور برخی از مس��ئولان وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت )صمت( و البته گمرک، 
موضوع س��امانه ها و اهمیت آن در جریان تجارت 
مورد بررس��ی قرار گرفت که بخش��ی از اظهارات 

مطرح شده قابل تأمل است.
ادعا نمی کنیم تخلف نیس��ت اما باید بررس��ی 

شود
رهبری-رئیس س��ازمان توس��عه تج��ارت - که 
تاکید داشت نظارت کامل از سوی وزارت صمت بر 
جریان صدور مج��وز واردات کالا وجود دارد گفت 
که با این ح��ال در برخی از مصادیق قانونی مجوز 
خاص برای ترخیص بدون انتقال ارز وجود دارد یا 
در م��واردی رئیس کل گمرک می تواند در برخی 
م��وارد با اختیارات خود، خارج از تش��ریفات حکم 

ترخیص کالا را صادر کند.
وی همچنین با بیان اینکه نمی توانیم ادعا کنیم 

ک��ه در گمرک ی��ا در برخی فراینده��ا در وزارت 
صم��ت تخلفی رخ نمی ده��د و باید آن را به طور 
موردی بررس��ی کرد تاکید ک��رد که به هر صورت 
در س��امانه جامع تجارت هنگام ثبت س��فارش به 
صورت سیس��تمی روی��ه ارزی چک می ش��ود یا 
س��امانه گمرک باید هنگام اظهار، ثبت سفارش را 
چک کند و کنترل دیگر هنگام صدور مجوز خروج 

صورت می گیرد.
ه��ر س��ازمانی برای خودش س��امانه س��اخته و  

جزیره ای اداره می شود
با این حال در  بخش��ی از این گفت وگو ارونقی 
-معاون س��ابق فنی گمرک ایران -مسائل دیگری 
در رابطه ب��ا جری��ان واردات و مجوزهای مربوطه 

مطرح کرد.
وی با اش��اره به اینکه بعد از س��الها همچنان هر 
دس��تگاهی برای خود س��امانه ای ایجاد کرده و به 
صورت جزیره ای با س��امانه ه��ای مربوط به خود 
اداره م��ی ش��ود گفت ک��ه بارها نس��بت به وجود 
نقایص فرایند و پروس��ه تجارت خارجی هش��دار 
داده و خواستار بررسی و بازنگری شدیم  اما هنوز 
مورد بازنگری قرار نگرفته اس��ت. اینکه هیچ مقام 
مسئولی نمی تواند با قاطعیت اعلام کند چه میزان 
کالا در بنادر یا گمرک دپو یا رسوب کرده است، بر 

همین نقص پروسه تجاری تاکید دارد. 
ترخی��ص میلی��اردی ب��دون انتق��ال ارز و ثبت 

سفارش 
ارونقی در ادامه با اش��اره به اینکه در حال حاضر 
کالا ب��دون انتقال ارز و بدون ثبت س��فارش نیز از 
گم��رک ترخیص می ش��ود، یادآور ش��د که طبق 
بن��د ۱ ماده ۳۸ آیین نام��ه اجرایی قانون مقررات 
صادرات و واردات، تحت ش��رایط تعیین شده کالا 
بدون انتقال ارز و با دریافت مجوز از دس��تگاه های 
ذیربط از گمرک ترخیص خواهد شد؛ به طوری که 
بر اس��اس مصوبه س��ال ۱۳۹۷ نیز کالاهای بدون 
انتقال ارز ب��ا تائید وزارت صمت و همچنین تأیید 
منش��ا ارز از س��وی بانک مرکزی امکان ترخیص 

دارد.
وی در ادامه به آمار قابل تاملی در رابطه با جریان 
ترخیص کالاهای بدون ثبت سفارش اشاره کرد و 
افزود: تمامی اظهارنامه هایی که تحت بند ۱ ماده 
۳۸ قرار دارند و از گمرک ترخیص شده بدون ثبت 
سفارش بوده اس��ت. به طور مثال در سال ۱۳۹۹ 
یک��ی از گمرک های تهران ۹۰۰ میلیون دلار کالا 

بدون ثبت سفارش ترخیص کرده است.
بان��ک، تائی��د منش��اء ارز را ب��ه گم��رک اعلام 

نمی کند
موض��وع دیگر مورد اش��اره به جری��ان ترخیص 
درصدی کالا اختصاص داش��ت و معاون پیش��ین  
گم��رک در این رابطه گفت: اینکه ادعا می ش��ود 
به محض ثبت س��فارش فورا منشاء تامین ارز این 
کالاها در سامانه جامع تجارت توسط بانک بررسی 
و تائید و به گمرک ارائه می ش��ود ادعای درستی 
نیس��ت، افزود: این صاحب کالا اس��ت که باید کد 

منشاء ارز را به گمرک ارائه کند

آمار عجیب از میلیاردها دلار پرونده باز واردات

سردرگمی تولیدکنندگان مناطق آزاد با اجرای قانون جدید

درخواست بانک مرکزی از مجلس

تبصره تسهیلات تکلیفی بانکها به لایحه دولت بازگردد
عضو اتاق بازرگانی تهران:

پولی برای بانک ها نمانده است

رئی�س کل بانک مرکزی در تبیین نامه ارس�الی به مقام 
معظم رهبری با بیان اینکه حجم تسهیلات تکلیفی در نظر 
گرفته شده برای بانک ها در سال آینده  توسط کمیسیون 
تلفی�ق مجلس  بی�ش از ۱۳۰۰ هزار میلیارد تومان اس�ت، 
گف�ت: این میزان معادل بیش از ۵۰ درصد کل تس�هیلات 
پرداختی ش�بکه در سال جاری و مغایر با لایحه ارائه شده 
توس�ط دولت اس�ت و موجب ناترازی بانکه�ا و در نهایت 

افزایش تورم می شود.
به گزارش ایسنا به نقل از بانک مرکزی، علی صالح آبادی امروز در 
جمع خبرنگاران با اشاره به مکاتبه اخیر خود با مقام معظم رهبری در مورد تسهیلات تکلیفی بانکها در بودجه سال 
۱۴۰۱ و دستور ایشان مبنی بر توجه نمایندگان مجلس به دغدغه بانک مرکزی گفت: امیدوارم نمایندگان مجلس 

در بازنگری خود با توجه به دستور مقام معظم رهبری تکالیف مازاد بر دوش بانک ها نگذارند.
تسهیلات تکلیفی بانکها افزایش چشمگیری داشته است

وی افزود: در تبصره ۱۶ لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۱ و برخی دیگر از بندهای این لایحه در مجموع بیش از 
۱۳۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات تکلیفی برای بانکها در نظر گرفته شده که این میزان نسبت به تسهیلات 
پرداخت شده در سال جاری، افزایش چشمگیری داشته است. صالح آبادی ادامه داد: واقعیت امر این است که 
این میزان مازاد بر توان ش��بکه بانکی است و از ابتدای سال جاری تاکنون مجموع تسهیلات پرداختی شبکه 
بانکی حدودا ۲۳۰۰ هزار میلیارد تومان بوده که حدود ۶۷ درصد آن مربوط به سرمایه در گردش بنگاه های 
تولیدی بوده است. بنابراین اگر ما تکالیفی مازاد به شبکه بانکی تحمیل کنیم این امر منجر به ناترازی بانک 

ها، اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی، رشد پایه پولی و درنتیجه افزایش نرخ تورم می شود.
کنترل نقدینگی و تورم دغدغه مقام معظم رهبری است

رئیس کل بانک مرکزی افزود: پنج شنبه هفته گذشته نامه ای در این خصوص به مقام معظم رهبری تقدیم 
و در آن به اثرات این تکلیف که منجر به ناترازی بانک ها می ش��ود، اش��اره کردم.  وی با بیان اینکه کنترل 
نقدینگی و تورم از موارد مهم مورد تاکید مقام معظم رهبری اس��ت، ادامه داد: مقام معظم رهبری در دیدار 
اخیر خود با جمعی از تولید کنندگان کش��ور نیز به افزایش حجم نقدینگی اش��اره و از این موضوع به عنوان 
یکی از مهمترین موضوعات یاد کرده بودند. بنابراین ما اطمینان داش��تیم ایش��ان راجع  به نقدینگی و تورم 
دغدغه دارند لذا نامه را تقدیم کردیم و ایشان نیز بلافاصله دستوری صادر کردند که به دغدغه بانک مرکزی 
توجه شود. وی با بیان اینکه تسهیلات تکلیفی در نظر گرفته شده تنها مختص به تبصره ۱۶ نیست، گفت: در 
بندهای الحاقی دیگر نیز تکالیفی برای بانکها در نظر گرفته شده که مغایر با لایحه دولت است؛ چرا که انچه 
که ما در لایحه دولت به آن اشاره کرده بودیم یک بند کلی بود و قرار بر این شد برابر آیین نامه های دولت و 
با توجه به منابع موجود بانک ها، این موارد مشخص شود اما در کمیسیون تلفیق به جزئیات اشاره شد و نیز 

بندهای دیگری الحاق شد که در لایحه دولت نبود.
انتظار بانک مرکزی از مجلس برای بازگشت به لایحه دولت 

صالح آبادی بیان کرد: با تذکر مقام معظم رهبری، این تبصره و بندهای الحاقی آن به کمیسیون تلفیق برگشته که 
امیدواریم در کمیسیون تلفیق اصلاحات به گونه ای انجام شود که به لایحه اولیه ای که دولت ارائه داده برگردد و 

بندهای الحاقی که به آن اضافه شده، حذف شود و این درخواست صریح ما از کمیسیون تلفیق است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید که 
افزای�ش قابل توجه هزینه بانک ه�ا در حوزه های مختلف 
باعث ش�ده که پولی برای ارائه تس�هیلات به تولید باقی 

نماند.
عباس آرگون در گفت و گو با ایس��نا، اظهار کرد: تامین مالی 
یکی از اصلی ترین مولفه هایی است که برای بنگاه های اقتصادی 
اهمیت بس��یار زیادی دارد و چه در فرایند تولید و چه در تامین 
هزینه های جاری، تامین مالی بس��یار مهم است. در ایران نیز با 

توجه به تورم بالا این موضوع اهمیت دو چندان دارد.
وی با اشاره به افزایش دائم هزینه های تولید در اقتصاد ایران، بیان کرد: وقتی ما از تورم ۴۰ درصد صحبت 
می کنیم، یعنی یک بنگاه اقتصادی برای اینکه بتواند عملکرد سال گذشته خود را تکرار کند نیاز به این دارد 
که ۴۰ درصد بیش��تر هزینه کند. این هزینه باید از محل تامین مالی جبران ش��ود و این در حالی اس��ت که 
در ایران این فرایند بس��یار دش��وار شده اس��ت. عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در حالت عادی تامین 
مالی بنگاه های اقتصادی از دو مسیر انجام می شود، توضیح داد: روش نخست که بیشتر برای بنگاه های بزرگ 
کارایی دارد، تامین مالی از طریق بازار سرمایه است. متاسفانه در ایران بسیاری از شرکت ها امکان حضور در 
بورس را ندارند و با توجه به محدودیت های بازار س��رمایه این کار بس��یار دشوار است. از این رو بخش مهمی 
از بار و فشار تامین مالی به شبکه بانکی محول می شود. آرگون ادامه داد: در حالی تنها چشم امید بنگاه های 
اقتصادی به بانک هاست که شبکه بانکی کشور تحت تاثیر فشارهای داخلی و بیرونی با مشکلات جدی مواجه 
است و عملا می توان این را گفت که پولی برای بانک ها نمی ماند که بخواهند در اختیار تولیدکننده و بنگاه های 
اقتصادی قرار بدهند. وی با اشاره به سه حوزه ای که بیشترین سهم پول بانک ها را به خود اختصاص می دهند، 
تش��ریح کرد: یکی از اصلی ترین این حوزه ها بحث تس��هیلات تکلیفی بانک هاست. بانک ها در هر سال مجبور 
می ش��وند با توجه به تعهدی که دولت از آنها خواس��ته، بخش مهمی از منابع خود را به این حوزه اختصاص 
بدهند و از این محل فشار زیادی به آنها وارد می شود. این امر تا جایی پیش رفته که رییس کل بانک مرکزی 
نیز به آن اشاره کرد و مقام معظم رهبری نیز به نمایندگان مجلس تذکر داده اند که در این حوزه مراقبت های 
کافی را داشته  عضو اتاق بازرگانی تهران افزود: دومین حوزه ای که منابع بانک ها را به خود اختصاص می دهد، 
تح��ت تاثیر کس��ری بودجه دولت رخ می دهد. ب��ا توجه به اینکه دولت برای جب��ران هزینه های خود مجبور 
می ش��ود که اوراق چاپ کند، این اوراق باید از طرف بانک ها خریداری ش��وند و همین موضوع باعث می شود 
بخش دیگری از منابع بانک ها نیز هزینه ش��ود. آرگون درباره س��ومین بخش مصرف کننده منابع بانک ها نیز 
گفت: متاس��فانه در س��ال های گذشته، بانک ها وارد بنگاه داری ش��ده اند و وقتی منابعی برایشان می ماند نیز 
ترجیح می دهند که این پول را به بنگاه های زیرمجموعه خود اختصاص بدهند و از این رو دسترس��ی به این 
منابع نیز برای بنگاه های اقتصادی بسیار دشوار می شود. وی خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که بنگاه های 
اقتصادی بخش مهمی از بار رش��د را به دوش می کش��ند و با توجه به مش��کلات و محدودیت ها، تامین مالی 
برایشان اهمیت فراوانی دارد. با توجه به مدیریتی که تاکنون انجام شده، عملا پولی در نظام بانکی نمانده که 
بخواهد به تولید اختصاص پیدا کند و از این رو این امید وجود دارد که در مجلس و در جریان بررسی بودجه، 
شرایط به طور دقیق رصد شود و با کاهش بار تکلیفی بانک ها، منابعی آزاد شود که بتوان از طریق آنها بخشی 

از دغدغه های نظام تولید را پوشش داد.


